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   حامد جوادي
 روز گذش�ته در مراس�می از س�وی باش�گاه خبرنگاران 
ش�د. تجلي�ل  انقلاب�ی  کارگ�ردان  دو  از  بس�يج 

ضیاء الدين دري، كارگردان سريال »كیف انگلیسي« در مراسم 
تجلیل از وي و همچنین ابوالقاسم طالبي گفت: ما بايد همواره 
يادمان باشد استعمار عامل اصلي انقلاب بود و كار ما براي مبارزه 
با اس��تكبار زيركانه بود و ما اين كار را با پرچم امام حسین)ع( 

انجام داديم. 
دري اظهار كرد: چند روز پیش شنیدم كه خانم وندي شرمن 
كه يكي از اعضاي عالي رتبه در مذاكرات هس��ته اي بود، گفته 
اس��ت كه تیم هس��ته اي ايران فرق بین كلمه لفت و ريموو را 
نمي دانستند، اين موضوع اس��تعمار آنها را نشان مي دهد و ما 
مي دانیم كه تیم مذاكره كننده ما معني اين واژه ها را مي دانند، 
بنابراين ما بايد حواسمان را جمع كنیم. ابوالقاسم طالبي نیز كه 
در همايش ملي باشگاه خبرنگاران بسیج برگزار شد، گفت: ما 
انقلابي هستیم نه اصولگرا و نه اصلاح طلب و نه اعتدالي. طالبي 
پس از دريافت كارت افتخاري خبرن��گاري عنوان كرد: جاي 
چنین روزي در تاريخ ما خالي بود زيرا انگلیس به ما ضربه زيادي  
زده است. من در مطالعاتي كه انجام دادم متوجه شدم كه ما در 
اين رابطه غفلت زيادي كرده ايم و به همین سبب انگلیسي ها از 

اين موضوع خوشحال هستند. 
وي اف��زود: وقت��ي درباره قحط��ي س��ال هاي ۱3۰۰ تحقیق 
مي كردم، متوجه شدم كه انگلیس��ي ها در اين ۱۰۰سالي كه 
قحطي به وقوع پیوست، كاري كردند كه اگر يك نفر تا مقطع 

دكترا در رشته تاريخ درس بخواند متوجه نشود كه انگلیسي ها 
چه بر سر كش��ور ما در دوران قحطي آورد. اين موضوع نشان 
مي دهد كه انگلیس حیله گر و مكار كار خود را به درستي انجام 
داده اس��ت و ما بايد او را بشناس��یم. طالبي اظهار كرد: انصاف 
داشته باشیم و به مسائل مهم توجه كنیم، ما انقلابي هستیم نه 
اصولگرا، نه اصلاح طلب و ن��ه اعتدالي، اين موضوعات حزبي را 
بیرون بريزيد و به اين توجه كنید كه ما بچه هاي انقلاب هستیم 
براي همین وقتي حامد بهداد در جشن منتقدان جايزه خود را 
به شهید حججي تقديم مي كند ما بايد اين خبر را در جاهاي 

مختلف تكثیر و برجسته كنیم. 
وي در پايان گفت: ما بچه هاي انق��لاب فقط به انقلاب مديون 
هس��تیم نه كس ديگر. در اين مراس��م كه در حاشیه همايش 
ملي باشگاه خبرنگاران بسیج برگزار شد، سردار نقدي، سردار 
غیب پرور، بیژن نوباوه وطن و محمد گلريز براي تجلیل از اين دو 

فیلمساز روي صحنه آمدند.

تجليل از کارگردانان فيلم هاي »يتيم خانه ايران« و »کيف انگليسي«  
پرچم ما در سينما امام حسين)ع( بود

  فرزين ماندگار
امين زندگاني، بازيگر در پنجمي�ن دوره پويش کتابخواني 
کتاب و زندگي ب�ا محوريت کت�اب »دخيل عش�ق« با ياد 
شهيد محسن حججي که روز گذشته، در سازمان فرهنگي 
هنري اوج آغاز به کار ک�رد، گفت: امي�دوارم حمايت هاي 
مس�ئولان از پويش کتاب و زندگي در حد شعار باقي نماند. 
میثم نیلي، مديرعامل مجمع ناش��ران انقلاب اس��لامي در ابتداي 
اين نشس��ت با بیان اينكه اين پويش به نام ش��هید حججي برگزار 
مي شود، گفت امیدواريم امثال شهید حججي  در جامعه ما بیشتر 
ديده و تربیت شوند. ش��هید حججي يكي از فعالان پويش در دوره 
گذشته بود. امروز او كجا و ماها كجا. كس��اني بودند كه مي گفتند 
انقلاب تمام شده است، اما امروز يك دهه هفتادي تمام امت اسلامي 
را به خود متوجه كرده و نش��ان مي دهد كه تربیت ش��دگان نسل 
امام)ره( و رهبري همگي قابلیت هاي اين چنیني دارند. امیدواريم 
كه همه جوانان گوهر خود را بشناس��ند. وي با بی��ان اينكه پويش 

كتاب و زندگي به همت بخش هاي مختلف جبهه فرهنگي انقلاب و 
فعالان مردمي برگزار مي شود، ادامه داد: ما از مجموعه هاي دولتي 
مخصوصاً ارشاد توقع حمايت هاي بیشتري در اين زمینه داشتیم، 
اما نبود اين حمايت ها سبب نمي شود كه ما اين كار را دنبال نكنیم . 
كار تمیز فرهنگي از جنس كتاب كه مورد علاقه مردم است، مي تواند 
نمون��ه اي از حركت هاي آتش ب��ه اختیار در حوزه فرهنگ باش��د. 
مديرعامل مجمع ناشران انقلاب اس��لامي با بیان اينكه پنجمین 
دوره پويش كتابخواني كتاب و زندگي با محوريت »دخیل عشق« 
برگزار مي شود، افزود: از خانم بصیري كه اين كتاب را نوشتند و در 
آماده سازي كتاب براي پويش تشكر ويژه مي كنم و امیدوارم قلم شان 
روان و اثرگذار باشد. علیرضا مختارپور، دبیركل نهاد كتابخانه هاي 
عمومي كشور نیز در ادامه اين جلسه گفت: تمام حركت هايي كه 
براي ترويج فرهنگ مقاومت و شهادت صورت مي گیرد، اعم از پويش 
كتابخواني كتاب و زندگي، روشنا، رضوي يا مسابقات كتابخواني كه 
از سوي طلاب و معلمان در كشور برگزار مي شود، تماماً مشعل هاي 
مختلفي هستند كه هركدام به تقويت س��پهر گفتماني انقلاب و 
مقاومت مي انجامد. وي با بیان اينكه همه ما دو راه پیش رو داريم، 
افزود: يا راه راه انقلاب است يا راه غیرانقلاب، صحبت از ضد انقلاب 
نمي كنیم. امروز هر ايراني، هر بسیجي، هر اهل فرهنگ و كتابي يا 
انقلابي و وفادار به انقلاب است و براي تداوم انقلاب تلاش مي كند يا 
اينكه انقلابي نیست كه اگر اينطور است، همانند ديگران و گاه بیشتر 
از حقوق شهروندي برخوردار است. اما راهي كه انتخاب كرده، راهي 
است كه سربريدن ها و دست قطع شدن ها را ندارد. راه عافیتي است 

كه بسیاري در تاريخ نیز اين راه را انتخاب كردند.

پويش »کتاب و زندگي« با ياد شهيد حججي آغاز به کار کرد   
انتقاد »زندگانی« از حمايت هاي شعاري مسئولان

جشن خانوادگي خانه سينما و چند مسئله! 
خانه سینما با انگیزه گردهمايي صنوف سینمايي كشور در يك مكان 
خاص و مشخص با هدف خدمت به س��ینما و سینماگران با بودجه 
و امكانات، سیاس��ت ها، مديريت و نظارت دولتي تشكیل شد و قرار 
بودكه اعضاي آن با همكاري و تعامل و صرف هزينه دولت و در واقع 
ملت!  به رشد و ارتقاي سینما و حمايت مادي و معنوي از سینماگران 
و تولیدات س��ینمايي خدمت و اق��دام كنند، اما اين خان��ه با ورود 
میراث داران و میراث خواران و بعضي مدعیان سینما به مرور به دلیل 
تضاد منافع و زياده خواهي عده اي و مظلوم ماندن جماعتي و جايگزين 
شدن نظرهاي سلیقه اي و سیاسي به جاي ديدگاه هاي تخصصي و 
حرفه اي و صنفي و تغییرات مكرر مديران و هیئت مديره خانه دولتي 
س��ینما، با رفاقت، آرامش و تعامل خداحافظي ك��رد و اختلاف ها، 
چنددستگي ها، قهرها و درگیري ها و انشعاب ها، اهالي سینما را كه 
دلخوش داشتن يك خانه صنفي بودند، از آن زده و نا امید كرد. دامنه 
مناظرات سیاسي و اختلاف هاي صنفي و گروهي و دخالت هاي اين و 
آن كار را به جايي رساند كه حتي دولتي ها هم بر سر آن دچار مشكل 

شدند و از دل آن صفوف سیاسي سربرون آوردند.
بخش��ي از ماحصل اين كش��مكش ها باعث ش��د ت��ا معترضان و 
بي اعتمادها و دگر انديش ها، خانه شماره 2 سینما را راه اندازي كنند. 
خانه سینما دوتا شد با دوتا خرج و كلي جنگ و جدال زرگري! ولي 
خروجي آن، حتي به هزاركیلومتري مطلوبی��ت و مقبولیت اهالي 
سینما و هنر و مخاطب سینما نرسید. جدا از صدها مشكل و رخداد 
بد و خوب در خانه استیجاري سینما، تفاوت نگاه و اختلاف منافع و 
سلیقه سبب شد تا گروهي از س��ینماگران براي مقابله با جشنواره 
دولتي و تشريفاتي سابق فیلم فجر و جشن پاره كنوني، با ياري صنوف، 
براي خود جشني ديگر به پاكرده و بر خلاف آرا و گزيده هاي فیلم فجر، 
انتخاب نموده و جايزه دهند. به عبارتي برگزاري جش��ن خانوادگي 
خانه س��ینما با پول دولت يعني همان ملت، دورهمي ديگري است 
كه خانه مذكور اين روزها در تدارك برگزاري دوره جديد آن است. 
جشني كه همچنان و مغاير با تبلیغ ها، باز هم بدون تأثیرپذيري از 
نگرش و سلیقه دولتي به سینما نخواهد بود. ساكنان خانه سینما، تنها 
مستاجراني هستند كه نه تنها اجاره نمي دهندكه پول هم مي گیرند 
تا خود را اداره كرده، با يكديگر مشاجره كنند و از هم انشعاب دهند! 
آمار ناراضیان خانه سینما به رغم حضور مستمر بخشي از سینما گران 
محترم كش��ور در میانشان كه كوش��ش مي كنند در حد بضاعت و 
اختیارات خودبه صنوف و سینما خدمت كنند، طي سال ها،  بیش از 
اعضاي راضي آن بوده و شده است، اتفاق ها، درگیري ها، افشاگري ها 
و زد و خورد هاي تريبوني اعضاي ناراضي با افراد راضي، گواه نامطلوب 

بودن بخشي از عملكردهاي خانه سینما است. 
دريك كلام، به رغم همت بعضي سینماگران كاردرست، دورهمي 
خانوادگي خانه سینما، گرچه جشن صنوف و حرفه اي هاي سینما 
شناخته شده اس��ت، اما به علت نداشتن نقش و س��هم تأثیرگذار و 
تعیین كننده در بهبود حال س��ینما و بهتر ش��دن اوضاع فیلم ها و 
مناسبات سینمايي كشور، جشن بالندگي، ترقي و تكامل سینما و 

جشن خدمت، حمايت و كرامت سینماگران ايران نیست.

 برگزاري مراسم بزرگداشت 
زنده ياد جلال آل احمد

همزم�ان ب�ا چه�ل و هش�تمين س�الروز درگذش�ت 
نويس�نده نام�دار، زنده ي�اد ج�لال آل احم�د، مراس�م 
ش�د.  برگ�زار  ش�فق  فرهنگس�راي  در  بزرگداش�ت 
در اين مراسم كه با ذكر خیري از دكتر سیمین دانشور و استاد 
شمس آل احمد همراه بود، آقايان و خانم ها )به ترتیب الفباي نام 
خانوادگي( دكتر نعمت احمدي، دكتر حسین ايماني جاجرمي، 
س��یمین پناهي ف��رد، محمدحس��ین دانايي، مهن��دس فرزاد 
رستمي فر، مجتبي گلستاني و جمیله موسوي سخنراني كردند 
و در خلال برنامه نیز قسمت هايي از مستند ساخته شده توسط 
پريسا عش��قي و همچنین فايل صوتي تازه ياب با صداي جلال 
آل احمد پخش شد. اداره اين همايش بر عهده محمدرضا كايیني 

بود و با اهتمام انجمن دوستداران سیمین و جلال برگزار شد.
----------------------------------------------

 حميد حامي »دعوتنامه« را 
با موضوع اردوهاي جهادي خواند

نماهنگ دعوتنامه که به توصيف اردوهاي جهادي اختصاص دارد، 
مراحل توليد خود را با خوانندگي حميد حامي به اتمام رساند. 
 نماهنگ دعوتنامه كه به توصیف اردوهاي جهادي اختصاص دارد، 
مراحل تولید خ��ود را با خوانندگي حمید حام��ي جلوي دوربین به 
همت خانه فیلم داستاني به اتمام رس��اند و به زودي از رسانه ملي و 
ساير رسانه هاي فضاي مجازي پخش مي شود. نماهنگ »دعوتنامه« 
به خوانندگي حمید حامي در خانه فیلم داستاني تولید شده است و 
به زودي منتشر مي شود. اين نماهنگ كه با ترسیم فضاي اردوهاي 
جهادي، عشق و ارادت جهادگران به امام زمان)ع( را به تصوير مي كشد 
با حضور حمید حامي، خواننده مطرح كشور فیلمبرداري شده است. 
براي ساخت اين نماهنگ تیم تولید با حضور در روستاي سر آقا سید از 
توابع شهرستان كوهرنگ استان چهارمحال بختیاري تلاش كرده اند 

فضايي عیني از اردو هاي جهادي را به تصوير بكشند. 

جبارآذين     يادداشت

حيدريان قول داده جلوي توزيع غيرمجاز فيلم ها را بگيرد!

آدرس اشتباه سازمان سينمايي در قاچاق فيلم
   محمدصادق عابديني

رئيس سازمان سينمايي به اعضاي کميسيون فرهنگي 
گفته با تبديل فرمت فيلم هاي سينمايي به DCP جلوي 
انتشار فيلم ها را در فضاي مجازي پيش از اکران رسمي 
خواهد گرفت، در صورتي که مش�كل س�ينماي ايران 
بيش�تر به زمان عرضه فيلم ها در شبكه نمايش خانگي 
و البته درز نسخه بازبيني ارشاد به بيرون، باز مي گردد. 
  DCP اينكه تبديل فرمت فايل هاي فیلم هاي س��ینمايي به 
 )Digital Cinema Package(مي توان��د مان��ع عرض��ه 
فیلم هاي سینمايي در فضاي مجازي پیش از اكران آن در سینما 
 شود، ادعايي اس��ت كه تنها براي افراد بي اطلاع از فرمت هاي 
مختلف فايل هاي تصويري، باورپذير است. نگاهي به آنچه در 
س��ینماي امريكا و پخش كننده هاي جهاني فیلم رخ مي دهد 
مي تواند اين ادعا را باطل كن��د. در آنجا هم به رغم همه اصول 
ايمني فیلم هاي سینمايي، فیلم ها همزمان با اكران جهاني يا 
حتي پیش از آن مانند آنچه براي نسخه فیلم سینمايي خشم 
)furry( اتفاق افتاد يا همین چند روز پیش بر سر فصل هفتم 
بازي و تاج و تخت آمد، به صورت غیرقانوني در فضاي مجازي 
منتشر مي شوند. ولي مشكل سینماي ايران درباره قاچاق آثار آيا 
به بحث پخش فیلم پیش از اكران باز مي گردد؟ توزيع فیلم هايي 
با واترمارك »نسخه بازبیني ارش��اد« نشان مي دهد مشكل از 
خود س��ازمان سینمايي اس��ت. محمدمهدي حیدريان هنوز 
درباره اينكه چرا و چگونه نسخه بازبیني فیلم »عصباني نیستم« 
كه حساسیت هاي زيادي روي آن بود، به بیرون از وزارت ارشاد 
رفته و توزيع شده اس��ت؟ رضا درمیش��یان، كارگردان فیلم 
عصباني نیستم، نسبت به نقش سازمان سینمايي در قاچاق اين 
فیلم مي گويد: »من به غیر از سازمان سینمايي هیچ سازمان 
ديگري را براي دريافت پروانه نمايش و ساخت نمي شناسم كه 
نسخه اي از فیلمم را به آنجا ارائه كنم و به هیچ عنوان به هیچ 
شخص يا نهاد ديگري نسخه اي از فیلمم را نداده بودم و بارها 
كتباً از سازمان سینمايي درخواست كرده بودم نسخه بازبیني ام 
را پس دهند. قصد اتهام يا تهمت زدن به كسي را هم ندارم ولي 
اين اتفاق برايم بسیار س��خت، ناگوار و دردناك است و به هیچ 
عنوان راضي به قاچاق فیلم مجوزدارم نیستم و تنها خواستار 
كش��ف حقیقت هس��تم. « اما هنوز خبري از كشف حقیقت 
نشده و عضو رئیس سازمان س��ینمايي براي نمايندگان عضو 
كمیسیون فرهنگي وزارت ارشاد از برنامه اي گفته كه در پي آن 
قرار است از پخش فیلم ها در فضاي مجازي پیش از اكران در 
سینماها جلوگیري كند. اصغر مسعودي، نايب رئیس كمیسیون 

فرهنگي مجلس درباره طرحي كه حیدريان پیش��نهاد داده 
است، مي گويد: حیدريان رئیس سازمان سینمايي در نشست 
اخیرش با اعضاي كمیسیون فرهنگي قول داد كه با روش نوين 
خود در تهیه نسخه DCP امكان انتشار فیلم هاي سینمايي در 

فضاي مجازي به حداقل برسد. 
تبدي��ل فرم��ت نس��خه هاي فیلم ه��اي س��ینمايي از نگاتی��و 
35 میلیمتري به نس��خه هاي ديجیتالي، خیل��ي زودتر از آنكه 
محمدمهدي حیدري��ان جايگزين حجت الله ايوبي در س��ازمان 
سینمايي شود، اجرايي شده بود و چند سالي است كه جشنواره 
 DCP فیلم فجر صرفاً نس��خه هاي ديجیتالي فیلم ها را با فرمت
دريافت مي كند. پس آنكه حیدريان مدعي شده مي توان با اجرايش 
جلو عرضه فیلم هاي سینمايي در فضاي مجازي را بگیرد، حداقل 
براي بخش عمده اي از تولیدات سالانه س��ینماي ايران اجرايي 
شده و مي شود! مشكل س��ینماي ايران در زمینه قاچاق و عرضه 
غیرمجاز درفضاي مجازي عمدتاً به زماني بازمي گردد كه نسخه 
نمايش خانگي فیلم ها توزيع مي شود و ظرف چند ساعت مي توان 
لینك هاي دانلود اين فیلم ها را در سايت هاي دانلود فیلم پیدا كرد. 
ستاد صیانت وزارت ارشاد تا به حال چندين بار از همكاري كارگروه 
تعیین مصاديق محتواي مجرمانه براي مسدود كردن سايت هاي 
دانلود فیلم خبر داده كه اين اقدام با تغییر دامین سايت ها عملًا به 

حربه اي ناموفق براي مبارزه با قاچاق تبديل شده است. 
آنچه رئیس سازمان سینمايي سعي در پررنگ كردن آن در ذهن 
نمايندگان مجلس دارد، برنامه اي ب��راي مبارزه با قاچاق فیلم 
نیست، بلكه به نظر مي رسد وي تلاش كرده با استفاده از عدم 
آگاهي نمايندگان از برخي جزئیات فني و اصطلاحات مرتبط با 
پسوند هاي فايل هاي تصويري، بتواند كاري را كه انجامش به طور 
عادي در سینما در حال اجرا است، پروژه اي جديد و البته كارآمد 
براي قاچاق جلوه دهد، كاري كه مي ش��ود آن را كارنامه سازي 

براي دست هاي خالي حیدريان دانست. 

   جواد محرمي
 هيچ موقعيتي جذاب ت�ر از جنگ در طول 
تاري�خ س�ينما ب�راي س�اخت درام وجود 
نداشته است، موقعيتي که البته تعداد کمي 
از س�ينماگران ايران�ي ب�راي بازنمايي آن 
استعداد نشان داده اند، خرمشهر به تنهايي 
يك دنيا درام و حماسه را در خود جاي داده 
است. س�ريال آشوب قرار اس�ت بخشي از 
اين درياي ناشناخته حماس�ه خرمشهر را 
بازنمايي کند، ب�راي توليد اين اث�ر تقريباً 
يك ش�هر س�ينمايي جديد س�اخته شده 
است، لوکيشني که موجب شده تيم توليد 
و عوامل بتوانند بخش اعظم فيلمبرداري را 
در تهران به سر ببرند، علاوه بر پرلوکيشن 
بودن، آشوب سريال پرکاراکتري نيز هست. 
اثري ک�ه محص�ول مرک�ز فيلم و س�ريال 
س�ازمان هنري رس�انه اي اوج است. قصه 
عاش�قانه اي بين ي�ك جاس�وس عراقي و 
يك پرس�تار که فضاي ملتهب جنگ، آن را 
دس�تخوش فراز و فرودهاي بسيار مي کند. 
به فاصله چند متر از يك��ي از بزرگراه هاي تهران 
وارد فضايي مي شويد كه شما را به حال و هواي 
ده��ه 6۰ و جنوب كش��ور مي برد، چن��د مرد با 
دشداش��ه، يك فولكس قورباغه اي، ساختماني 
آج��ري در كنار تعدادي نخ��ل و صحنه اي كه با 
برداشت هاي پرتعداد درحال فیلمبرداري است. 
امیر پوروزيري، كارگردان اين سريال مي گويد 
كه قصه آشوب از چند ماه پیش از آغاز جنگ 
تحمیلي در خرمش��هر آغاز ش��ده و تا سقوط 
خرمش��هر ادامه پیدا مي كن��د. او درباره وجه 
تمايز سريال آشوب با ديگر كارهايي كه درباره 
خرمشهر س��اخته ش��ده به تفاوت قصه اشاره 
مي كند و داس��تان هايي كه بیش��تر به مردم 
ارتباط پیدا مي كند، چرا كه دفاع از خرمشهر 
در آغاز جنگ يك دفاع كاملًا مردمي بود، »فكر 
مي كنیم در قصه گويي دف��اع مقدس ما آنقدر 
پايبند به واقعیت بوده ايم و راه تخیل را بسته ايم 
كه نتوانس��ته ايم همان واقعیت را نیز به خوبي 
بازتاب دهیم، ما قص��د داريم قصه اي بي پروا را 
روايت كنیم كه شايد عده اي بگويند برخي از 
اين ماجراها اصلًا اتفاق نیفتاده است، در واقع 
اولويت ما با قصه گويي است نه روايت تاريخ، من 
مس��تند نگاري را كه به روش فیلمسازهاي ما 
تبديل شده زياد نمي پسندم. اين تلقي وجود 
دارد كه اگر گوشه اي از تاريخ ما را درست مانند 

همان واقعه تاريخي بسازند خیلي كار بزرگي 
كرده اند، خب در اينگونه مواقع درام از دس��ت 
مي رود، درام مي تواند زايیده موقعیتي واقعي 
باش��د كه با تخیل همراه مي ش��ود ولي همه 

واقعیت نیست.«
   قهرمان محور کار است

كارگردان آشوب در پاسخ به اين سؤال كه آيا 
اين رويكرد واقعیت را تحت تأثیر قرار نمي دهد 
با قاطعیت مي گويد: »خیر، اصلًا قرار نیست اين 
اتفاق بیفتد، شما ببینید براي مثال پنج نفر كه 
در موقعیت جنگي واحدي حضور داشته اند پنج 
قرائت يا روايت مختلف از آن موقعیت واحد ارائه 
مي دهند. بنابراين درباره برخي مسائل نمي توان 
با قطعیت و به طور مطلق سخن گفت و همین 

جاست كه تخیل مي تواند به كمك بیايد.«
پوروزيري تأكید مي كند كه س��ريال آش��وب 
برخلاف برخي آثار ضعیف دفاع مقدس از وجه 
حماسي مناسبي برخوردار است، چرا كه كاري 
قهرمان محور جلوي دوربین مي رود و ما شاهد 
اعمال قهرمانانه هستیم و مسئله اين است كه اين 
اعمال منجر به فتح نمي شود و در پايان خرمشهر 
س��قوط مي كند اما ما با شكس��تي حماس��ي 
مواجهیم، مردماني كه تا آخرين قطره خون پاي 

دفاع از سرزمین مادري شان مي ايستند. 
او تأكید مي كند كه ما با شبه قهرمان مأيوس، 
سرگشته و پش��یمان مواجه نبود و شاهد يك 

قهرمان واقعي دفاع مقدس خواهیم بود. 
   از کتاب »دا« استفاده کرديم

كارگردان سريال آشوب در اين باره كه چقدر از 
ادبیات دفاع مقدس و مثلًا منابعي چون كتاب 
دا استفاده كرده ايد، مي گويد: »قطعاً به منابع 
زيادي رجوع شده اما فقط در راستاي اين بوده 
كه اطلاعاتي را به ما بدهد، براي مثال از كتاب دا 
لحظاتي را در كار استفاده كرديم، مگر مي شود 
شما درباره خرمشهر اثري بسازيد و به كتاب دا 

رجوعي نداشته باشید.«
او به اين اش��اره مي كند كه تا الان 6۰۰ دقیقه 
فیلمبرداري كرديم و احتمالاً بايد 6۰۰ دقیقه 
ديگر هم بگیريم تا به 3۰ قس��مت برسیم، كار 
تاريخ و جنگي ساختن كار سختي است، كاش 
بازار عرضه و تقاضاي واقعي داش��تیم و اگر اثر 
ارزش داشت مردم براي آن پول مي دادند، الان 
ما مجبوريم با بودجه اي كه تصويب شده فیلم 

بسازيم كه اين اشتباه است.«
پوروزيري مي گويد: »سريال آشوب صحنه هاي 

اكش��ن و پربرخورد زيادي دارد و ساختن اين 
صحنه ها كار سخت و زمانبري است، ما اينجا 
تقريباً يك شهر س��اختیم، آبادان و خرمشهر 
هم خواهیم رفت و بخش كمتري از كار را آنجا 

فیلمبرداري مي كنیم.«
او بخشي از سینماي سال هاي ابتدايي انقلاب را 
الگوي خوبي براي فیلم هاي با مضمون انقلابي 
مي داند و به آثاری چون دستمزد ساخته مجید 
جوانمرد، تیرباران علي اصغر شايگان و نیز فیلم 
ترن مرحوم امیر قوي��دل و همچنین دو فیلم 
تشريفات و مسافران مهتاب مهدي فخیم زاده 
اش��اره مي كند، آثاري كه برخي سیاست هاي 

اشتباه باعث شد ساخت آنها به حاشیه برود.«
اما مهديه نساج، بازيگر س��ريال آشوب مابین 
ضب��ط يك��ي از صحنه هاي اي��ن اث��ر درباره 
نقش آفريني در اين سريال مي گويد: »من نقش 
مینو، پرس��تار، را بازي مي كنم، ما يك مثلث 
عشقي داريم و اتفاقاتي مثل بمب گذاري هاي 
پیش از آغاز جن��گ روي اين موض��وع تأثیر 
مي گذارند، نكته جذاب درب��اره اين فیلمنامه 
براي من است اس��ت كه خیلي درگیر فضاي 
جنگ و انفجار نمي شويم و در واقع به تأثیري كه 

جنگ بر مردم مي گذارد، نزديك مي شويم.«
مالك احدپور سراج از بازيگران ديگر اين سريال نیز 
در گفت و گويي كوتاه به اين نكته اشاره مي كند كه 
در سريال نقش جلال را بازي مي كند: » كاراكترم 
را خیلي دوست دارم، چون ويژگي هايي دارد كه 
به ش��خصیت خودم خیلي نزديك است و براي 
همین توانستم از خودم به نقش اضافه كنم، قصه 
پرچالشي داريم، روابط عاش��قانه اي وجود دارد 
كه جنگ آن را به مس��یر تازه اي هدايت مي كند. 
چیزي فراتر از دلبستگي هاي معمول كه موجب 
مي شود نگاه تازه اي به زندگي شكل بگیرد، يعني 
ما تأثیر مثبت جنگ را بر آدم ها مي بینیم. نوعي 

همدلي مردمي.«
فرزين محدث، بازيگر نقش مالك در س��ريال 
آش��وب نیز مي گويد: »خیلي دوس��ت داشتم 
كاري درباره جنگ انج��ام بدهم، آدم ها وقتي 
دشمن مش��ترك دارند با هم متحد مي شوند 
و اين جنبه از جنگ مي تواند خیلي با اهمیت 
باشد، نوعي همدلي كه در شرايط صلح كمتر 
ديده مي شود، براي همین است كه معتقدم ما 
در دوره اي زندگي مي كنی��م كه كاملًا محتاج 
بازخواني و رج��وع به ادبی��ات و فضاي جنگ 
هستیم، دش��من زياد داريم و اين همدلي در 
مردم تا حدي ديده مي ش��ود، شهید حججي 
مردانه ايس��تاد و شهید ش��د و اتحاد عمومي 
ش��كل گرفت، ما به اين روحیه براي پیشرفت 
كشور نیاز داريم، در آن هشت سال مشكلات 
زيادي داشتیم اما مردم كنار هم بودند و دوران 
خوبي را با وجود همه سختي ها و كاستي ها از 

سر گذرانديم.«
به گزارش »جوان«، هیچ ك��دام از آثاري كه تا 
به حال درباره خرمشهر ساخته شده نتوانسته 
مانند آنچه كتاب دا از دفاع مردانه و مظلومانه 
مردمان اين ش��هر روايت كرده بازتاب دهنده 
حماسه باشد و بخشي از حق مطلب را ادا كند. 
آش��وب تلاش تصويري ديگري براي نش��ان 
دادن گوش��ه اي از حقیقت مدافع��ان مظلوم 

خرمشهر است. 

گزارش »جوان« از پشت صحنه سريال تلويزيوني آشوب

خرمشهر، اين بار از زاويه اي ديگر

دفترهاي ايراني »ديرين ديرين« رونمايي شد
مجموعه دفترها و نوش�ت افزار ايراني با طرحي از انيميشن »ديرين ديرين« 

صبح ديروز رونمايي شد. 
بر اساس اين گزارش، در اين مراسم محمد ابوالحس��ني تهیه كننده و كارگردان مجموعه 
»ديرين ديرين«، فرهاد عظیمي، علي حديدي مدير شركت آزاده و سعید حسیني از متولیان 
امر نوشت افزار حضور داشتند. علي حديدي، مدير مؤسسه آزاده در اين برنامه گفت: هدف از 
رونمايي اين محصولات جذب بیشتر مخاطبان و تبلیغ براي استفاده از كالاي ايراني و خاصه 
نوشت افزار ايراني به همراه دفترهاي آنهاست. وي در ادامه با بیان اينكه مؤسسه آزاده با اين 
ايده اقدام به تولید نوشت افزارهايي با طرح »ديرين ديرين« كرد، گفت: هدف آزاده اين بود 
كه با استفاده از شخصیت هاي موجود در ايران اين بار با »ديرين ديرين« وارد فضاي نوشت 
افزار شود. حديدي با انتقاد از نبود شخصیت هاي ايراني در بازار نوشت افزار و عدم خلق چنین 
شخصیت هايي در انیمیشن ها تصريح كرد: متأس��فانه ما در ايران شخصیت هاي مختلف 
انیمیش��ني نداريم و به دلیل اين محدوديت در ش��خصیت هاي كارتوني مي بینیم فضاي 
نوشت افزارهاي ما از شخصیت هاي خارجي پر شده است و تازماني كه فكر ساخت و پخش 
انیمیشن در ايران نباشیم، هرسال فضاي بیش��تري از بازار ايران در اختیار شخصیت هاي 
خارجي قرار مي گیرد. به امید اينكه مسئولاني كه بخش انیمشین را مديريت مي كنند از 
مرحله شعار عبور و شخصیت هاي ايراني را وارد فضاي نوشت  افزار كنند. وي با بیان اينكه 
اين هدف در حال حاضر در حد شعار است و به مرحله كار نرسیده، گفت: با تولید نوشت افزار 
ايراني حدود چهار پنج سال وارد فضا شدم و اين امر را چش��یدم چرا كه احتیاج به تبلیغ، 
برنامه ريزي، پخش كارتون ها و انیمیشن ها داريم، اين نیاز مشهود است چرا كه براي بالابردن 
تنوع محصولات نیازمند مقدمات هستیم اما متأسفانه در »شكرستان« اين امر حادث نشد و 
با جابه جايي تهیه كننده و بي برنامگي و حتي مبدل شدن انیمیشن ها به عروسك مجموعه 
شكرستان محبوبیت خود را از دست داد و مخاطبانش در بازار ايران ريزش كردند، امیدوارم 

روزي فرا رسد تا امثال اين انیمیشن ها با مديريت بهتري فضاي كشور را در بر گیرد.

حكمت 97
هٍ فِی  لاَا يْرٌ مِ�نْ صَا لَا�ی يَاقِينٍ خَا َاوْمٌ عَا ن

. كٍّ شَا
خواب توأم با يقین و ايمان، بهتر از نماز 

همراه با شك است!

    خبر


